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 :هاسخنرانی از ایچکیده

 که در موردخواهیم کرد و سعی  کنیممعماری صحبت میدر آموزش و پژوهش ز در ورمعماری دی در قسمت اول در خصوص دکتر محمودی:

حبت صاین رشته ، مقداری هم درباره قبل از دانشگاهی شدن صحبت کنیم شدهکه اولین باری بوده که این رشته دانشگاهی  1317قبل از سال 

شکل ها که دانشگاه زمانی ،معماریوضعیت ایی داریم به و بعد اشاره معماری گذشتماندر مورد آموزش و پژوهش در  همچنین ،خواهیم کرد

که اگر بزرگواران اجازه  70کنم تا دهه معماری بودند. که فکر میهای اول رشته ای که دانشکدهو آن سه دانشکده 1317 یعنی در سال ،ندگرفت

 معماریروند احتمالی برای بخش آینده به  و الانتا  70بعد برسیم به معماری امروزمان یعنی از سال  کنیم.میبدهند روی این قسمت صحبت 

خت جمشید های آبی شوش، تچغازنبیل، آسیباب نظیردانشکده هنرهای زیبا شکل بگیرد ما بناهایی  هقبل از اینک .پردازیممی بعد از روزهای حاضر

روی این بناها  زیرا که امروزه. بوده یا خیر. پژوهشی شد. آموزشی هم بوده یا خیرو نقش جهان را داشتیم. آیا داخل آن واقعاً طراحی و اجرا می

بفرمائید این  1317به سال رسیم ما می فتاده یا نه. همینطور بعد از آنی؟ در آن زمان چنین اتفاقی ادر آن زمان چ .شودمی های بسیارپژوهش

داشته  دوجو آموزشی در فرایند آن این مطالعات انتقال داده شده است؟ بناها چطور بوده و آیا نسل به نسل قبل از اینکه این رشته دانشگاهی شود

  پژوهش چیز جدیدی است یا آن زمان هم بوده است. ،وساز بودهو یا فقط ساخت است

بناها  ازهای بسیار زیبا کاروانسراها را دیدید، عکسدارید. کل ایران خصوص بناها در  درزیادی تخصص و تجربه آقای دکتر آیوازیان شما 

 وجود داشته یا نه؟ برای ساخت چنین بناهایی اید. به نظر شما آموزش و پژوهشیگرفته

تان وهایی که با پیشکسبا صحبت 1317قبل از سال بود.  1317بعد از سال مربوط به  البته من مطلبی که آماده کرده بودم وازیان:دکتر آی

به  .کار پژوهشی و تحقیق بوده است بخشی از کار حتماً ،اندمنتقل شدهسینه به سینه  ام متوجه شدم این اطلاعاتداشته ن صفویهوراد معماری

 ماکتی ند ودادایی مینقشه ،حاگفتند طرشد آنها میدیدم و صحبتی که با افراد میطوری که من زمانی به ارمنستان سفر کردم و کلیساها را می

هم  هااین طرحبر روی مسلماً  کردند.را اجرایی می آنرسید به تصویب می طرح بعد از اینکه ،گرفتهنیز صورت میساختند و پژوهشی می هم

 صورت گرفته است. پژوهشی 

در خصوص اینکه بنای تخت جمشید یک بنای خاتمه یافته یا ناتمام بوده است با گروه تحقیقاتی به آنجا  وزارت مسکن درخواست براساس

شده این تزئینات تمام ن. شده است آنزیادی روی تزئینات  وهشژپداد که نشان می فنی تهیه کردیمعکس بسیار  140با  یشزارگ وسفر کردیم 

ات علمی که بخواهم خدمت شما اطلاعکردند ولی هایی بودند که کار میشود در همان زمان هم گروهپس معلوم می ،ش را ما آوردیمزارگبود این 

 پرسیدند.و نظرات هم را میکردند می حی گروهی درباره طرح با هم مشورتو برای هر طرولی به نظر من در هر زمانی  ه جز این ندارم.بدهم ارائه 

 از یدهیم. که به چه صورت بوده و چه شده و حتی در تخت جمشید در کنار سه دروازه بخشبخش معماری را انجام میما خودمان معمولاً آنالیز 

 ردم،برخورد ککه من  استنمونه کوچکی  اینها بود همتوقف شدکار ظاهراً  اما ،بردند بالاها روی زمین مانده بود و اینها باید دروازه را میاین دروازه

ه به ی جدید کبا ابتکارات صفویه را دارند امادوره  یهاها و نقشههمان طرحقاجاریه کاروانسراها دوره  ،حال اگر بخواهیم به کاروانسرها اشاره کنیم

های شهووران صفویه خیلی از کاروانسراها گمثلاً در د .ندر بودتدر زمان قاجاریه از بعضی از کاروانسراهای دوره صفوی تکمیل نظر من کاروانسراها

روانسرهای دوره در صورتی که کا ندعبادتی نداشت و از کاروانسراها بخش نمازخانه بسیاری تعبیه نشده بود و د. سرویس بهداشتی انحل نشده داشته



نشان  ندای شبیه کاروانسراهای شاه عباسیخیل اکثر این کاروانسراها این مسائل در کاروانسراها که .رندمحراب دا شرف دو سلجوقی مثل رباط

کاروانسرا را  151از شاهکارهای این کاروانسراها این است که من نزدیک  ی. یکاندبه این پلان رسیدهکه  انجام شده استپژوهشی  دهد کهمی

 متفاوت هستند. یی با پلانکاروانسراها تنها دوتا از آنهادیدم وقتی همه را در کنار هم بچینید 

ها نامهها و متخصصین در سفرخارجیهایی است که فته از نوشتهرهمه برگ ،که اطلاعاتی داریم است ایمسئلهولی آقای دکتر  دکتر محمودی:

ها را غیر رنامهها و سفاین دیدگاهو ننوشتیم چون این اطلاعات را ما خود تاریخ شفاهی را نداریم.  ،دانشگاهی شوداین رشته اند قبل از اینکه نوشته

 اند.نوشته اندهدر ایران بود یسفری کردند و مدتو صرفاً که معمار هم نبودن  متخصصینی

شود با مفاهمی امروز تعریف ا نمیر زمان نو آ کنم اختلاف حساسیت بین مفهوم آموزش و پژوهش و مسئله امروزمن فکر می دکتر غفاری:

ها بهتر داد. آندهد خوب نیست. آن زمان بهتر نتیجه میای که میبسیار متفاوت شده و بسیار از قبل جدا افتاده و الان نتیجهها الان آموزش کرد.

دن یعنی گوید ایرانی بوای دارد در کتاب جاویدان خرد که میکردند. آنها در یک وحدتی بودند که نظر و عملشان یکی بود. دکتر صدر مقالهکار می

 بعد ما یک و شدهمیچیزی که مربوط به فسلفه ایرانی  ،یکی بود انها نظر و عملشایرانیکه  این است گویداز چیزهای اصلی که می چه؟ یکی

از خودمان هیچ اطلاعاتی نداریم. ما شعراء و فلاسفه  اینکهها. برای اطلاعاتی داریم درباره خودمان برای همین متکی هستیم به سفرنامه خلاء

که جایی را  ددنمتخصص نبو هانویس . سفرنامهاستکم  بسیارتوصیف کند گذشتگان ما را  بسیار خوبی داشتیم ولی چیزی که معماری و زندگی

شروع شد که نتایج آن  به صورت رسمی تحقیقات 1317شود از اطلاعات آن استفاده کرد. بعد از سال و می نداشروع به توصیف کرده اند رادیده

 هست. 

. سفرنامه در ایران به خصوص در دوره کردم ها تحقیق و مطالعهتا سفرنامه دارم و خیلی هم درباره این سفرنامه 150من خودم  دکتر آیوازیان:

ار بیشتر در کن و آمدندمیبه عنوان سفیر، از یک کشور  اند کهون بودهچند گروه هستند. یک گروه سیاسی هاسفرنامه نویس است. صفوی زیاد بوده

مانند گروه ونیزیان که این افراد هم از دید خودشان نوشتند و گروه دیگر  دبودن انتاجر گروه دیگر است.تملق  بوده، نوع نوشتن آنها پر لشاه و رجا

، هافرانسویشوند تقسیم میسه گروه  که خود به دنوشتنمیکه داشتند ایی علاقه کردند و با همیناشخاصی بودند که از روی علاقه سفر می

ان کم نسبت به ایر یهر کدام روی تعصبات ملیتی خودشان سعی کردند مقدار مواردی را که بررسی کردم متوجه شدم ،هاو آلمانی هاانگلیسی

آید شیراز و در این سفر که این جوان می دآورده بودن نیز با خود ساله را 21جوان  و گمرانبه بندر آمده بودن  در زمان صفویه لطفی کنند. گروهی

 است. از سایرین متفاوتکاملاً  که کندنویسد و توصیف میمی هاییسفرنامهبیند اصفهان را می

شکل گرفته است با سیستم پیش از  1317بعد از سال که پژوهش امروز  به اینکه سیستمای شد که اشاره هادر میان صحبت دکتر محمودی:

د عمل شبوده و حرفی که زده میگفته شد پژوهش اما پژوهش نداشته باشند.  گذشتگانکردم می تصور منپیش از این است  متفاوتکاملاً آن 

یی که ایران انمانده است. پس عده. ولی متاسفانه کسی نبوده که برایشان بنوسید و به همین خاطر رسید. یعنی کار پژوهش به اجرا میکردندمی

های و سفرنامه مطالب تخصصیسواد وجود نداشتن  باو  کردندرو توصیف می بار اول دیدنکه یا هیجان بنایی را  ملقشناختند آمدن حالا با ترا نمی

بناهایی داریم مثل ن دوران آدر یک اتفاق دیگری هم افتاد  1317به هر حال قبل از سال  .است شده ملاکمانکه متاسفانه آنها  دبرای ما نوشتن

ه فرهنگ و همه چیز محدود بآن زمان همه ایرانی بودند پیش از متفاوت است.  به کل چغازنبیل بنایی مثل ولی با اندخوبالعماره، که بسیار شمس

دس بودند یا مهنکه  دیا سفارش ساخت دادن دآن را ساختنرسیدیم به شمس العماره افرادی  وقتیو فلسفه شرق و به خصوص ایران بوده است اما 

که  کالاهاییها وجود دارد و الان که این تحریم در آن زمان هم مانند  که رفته بودند اروپا و یا... من اعتقاد دارم هیا پادشاه یا مهندسی ایرانی بود

 دهند درجه یک نیست در آن زمان هم همین اصل صادق بوده است. ها به ما میخارجی

صحبت کنیم. ولی به نظر من آن زمان خودش یک جهانی است  1317کردم که راجب به قبل از سال خوب من تصور نمی شاهچراغی:دکتر 

و قطعاً شروع  نبه نوشت ها آمدن و شروع کردندینکه غیر ایرانیکند با صحبت شما. اکنم ارتباط پیدا میخورد که فکر میولی مسائلی به چشم می

ین نظر داشتند دیتاهایی که حالا در ا هایی که خودشان دربندیکردند در دستهکردند و سعی میشناخت هر چیزی با توصیف است. توصیف می

ها را قبول کردیم، حالا درباره هم مدت زیادی آن دسته بندیخوب مشخص است ما  بگذارند. خودشان یهابندیدر دستهرا کردند مملکت پیدا می

 ببینیم ما هم نظر داریم.  و، و به امروز برسیمتا اینکه به خودمان بیاییم  ،تا مسائل مختلف سی گرفتهباستان شنا ازهر چیزی 

ر این د وبرایشان جذاب بوده  مسائل ایران، نداردهاینکه غیرایرانی آمده و درباره ایران مطالعه کاز در این موضوع وجود دارد پس چند مسئله 

ند عربی نوشترسیده با سوادها اصلاً فارسی نمیبه نظر میدر آن زمان ای دارد. که خودش داستان جداگانه ،برای ما مکتوباتی گذاشتند خصوص

 که استبه زبان عربی  الکرجینویسندگی محمدبن الحسین الحساب  هپنهان ب یهاها کتاب استخراج آبراجب قنات بطور مثالنوشتند. می

توانستند چاه پیدا کنند. اینها برای ما نوشته شده ولی به می بدون سواددهد درباره همچنین اتفاق مهم و علمی که حتی افراد هایی به ما میدست



مسئله جالب دیگری به نظر من کتاب ارشاد الزراعه به تالیف قاسم  .است شده ناقص ترجمهفارسی  اما در ترجمه به زبان عربی نوشته شده است

کند در وع میشر بعد دانم ومن درباره کشاورزی چیزی نمی است. ابتدا نویسنده نوشته در آنبن یوسف ابو نصری هروی که به زبان فارسی است 

 کند.بت میصحدرباره معماری و باغ و باغ سازی  هم ند و انتهای کتابنویسو درباره کشاورزی می کندمدار سفر میسیاست  به عنوان سراسر ایران

های ناصرالدین از دریچه دوربین عکاس باشی اطلاعاتی است که رسدمی معماری تاریخی ی مطالعاتدر زمینهموضوع دیگری که به ذهن من 

 ییدیتا ن شاههای ناصرالدیدر آلبوم عکس بگیرند.فرستند تا از بناهای تاریخی میکند و میاستخدام  هایی راعکاس باشی او. رسیده استشاه به ما 

 ماند که به ما رسیده است. از نظرمی مییعنی مثل دیتای خا وجود ندارد.الزاماً هم ای که الان اصلاً وجود ندارد. زاویه دید ویژهدهد به ما میرا 

چه دیتاهایی از چه  و لازم است صحبت شود که قابل بحث استدنیایی است که ران تحقیق و معماری ای 1317من در مسئله قبل از سال 

 به دست ما رسیده و چه دیتاهایی انتقال پیدا نکرده است. امروز هایی و از چه طریقیدیدگاه

دین شاه آلبوم ناصرالاستثنایی توانستم دادیم به صورت یک فرصت میکه در موزه هنرهای معاصر انجام  یباغ ایران ارائه به خاطر 1383سال 

وری الان وجود دارد. شوش را این ط که نیستی صورت بهیک عالمه دیتا وجود دارد یعنی تخت جمشید  که دیدم زنم وببا دستکش، ماسک ورق  را

اطلاع برسانم به نظر من کماکان خام و دست  هایی که دیگر وجود ندارد و اینها بهها و باغندیده بودیم. چغازنبیل را این طوری ندیده بودیم. آدم

یک دنیای بزرگی است که اگر بخواهیم وارد شویم خودش یک گروهی از  1317نخورده و زیرخاکی در آلبوم وجود دارد. یعنی اینکه قبل از سال 

 ردم و الزاماً نظم خاصی ندارد.ی که در ذهنم بود را خدمت شما عرض کیاش صحبت کنند. من فقط چیزهاطلبد که دربارهمتخصصین را می

ها یها با آن طرف هم ارتباط داشتند یا اروپایدیگر ایرانیمصادف با زمانی که اره مشمس الع از زمان تر یعنیویم کمی جلواگر بر دکتر محمودی:

 یتهو از را چیزهایی است. سردرگمی در هویت بوده البته الان شمس العماره خیلی با ارزش ینوعمعتقدم در این دوره من  دآمدنبه ایران می هم

ها را دیده، که آن طرف عکس ملکه است هایی آورده برایمان، رفته کاخناصرالدین شاه عکس ،و چیزهایی را از خارج گرفته استگرفته  یشایران

که رفته بودن و آمده بودن و اگر بخواهیم امروزی کنیم  1317قبل از سال  ،د داشتهبه نظر من یک سردرگمی وجو، و این طرف عکس پادشاه

ن در ای العماره چه جایگاهی دارد از نظر آموزش و پژوهش که سینه سینه آمده جلوتکنیسین هم همراه خودشان آورده بودن. به نظر شما شمس

 .است گرفتهنشکل ها هنوز کلاسشویم اما نزدیک میان دانشگاهی دوره به زم

سال  کنم اول اینکه به نظرمام. خیلی کوتاه عرض میمن هم البته روی این موضوع کار پژوهشی و تخصصی انجام نداده مهندس ناصرنصیر:

ستم با سی ما تر شروع شده، جریان آشناییهای قبلست که از دههای نیز هیافته بستجریان  اما در عین حالیک نقطه تاریخی است  1317

ائل مختلف زندگی پذیرید و به تدریج در مستأثیراتی که می گیرد.ارتباط با ایران و فرانسه بیشتر شکل می که به واسطه گستانفرنگ و فرنفکری 

 افتد.مان دارد اتفاق میمن جمله در معماری

دهد که ما چقدر این در واقع نشان می 1317از سال  آموزش و پژوهش معماری قبل گیر کننده است دربارهآید این سوال غافلبه نظر می

یر های اخ. البته در دههایی معماری گذشتگانمانهای درونی و حرفهکوتاهی کردیم در شناخت معماری گذشته در بازشناسی موارد و در مناسب

معماری گذشته مطرح کردند. از آقای پیرنیا گرفته تا نادر اردلان و... که درباره این  پدیداریها را راجب نظریه پردازان در معماری ایران روایت

و  ستاایی پرداخته شده های درون حرفهاند که شاید آنها هم درباره مناسبتهایی که درباره بناهای ایرانی نوشتهخارجیو حتی اند، موضوع نوشته

د. در شناسی هم برایش نیاز باشهایی کار ما معمارها نباشد. شاید واقعاً انظباط پژوهشی باستانکاری است که به تن آید این موضوعبه نظر می

ر گذشته شاید معماری د کنیم در حالی که لزوماً این ابزار در گذشته وجود نداشته است.ایی با ابزار امروزی صحبت میحقیقت ما درباره یک پدیده

است که  اطرخ بینیم. شاید به همینردپایی از معمار میدلیل است که به ندرت  به همین ه است.شدائه نمیبه منظور یک خودنمایی اثر تالیفی ار

ولی در مورد سایر هنرها این هدف  وندشان منتشر این بوده که خودش شعرابزار ادبیات و  اش وجود دارد.اثر ادبیاتی درباره ،به ندرت به جزء خود

 .است نبودهبرقرار 

و  یال و هوا. یعنی آن حدنشسته بودن زیبا یدر بنای ،درا گفتن یشاعرهایی که شعرهای بسیار خوبآن من مطمئن هستم ولی  محمودی:دکتر 

 ها تقریباً معماری را به زبانآن فضا هم باعث شده که یک شعر خوب گفته شود. یعنی معماری با ارزشی بوده است یعنی شاعرها و نویسنده

بار درباره ایران  3یا  2های معماری جهان که در کشورهای مختلف وجود دارد کتاب 1317گویید که چه فضای وجود دارد. می اندخودشان گفته

و بعد سایر  د، تخت جمشید را دارنو یا چغازبیلمعماری مس و پتامیم است یعنی  1317از سال ابنیه مربوط به پیش . همه صحبت کرده است

 قبل از حمله مغول و بعد از حمله مغول،  کننددو تکه میو آن دوران ایران را  رسد به دوران اسلام بعد دوباره می ود کننکشورها را توصیف می

 هیچ جایی ما درونش نداریم. تا امروز جهان معاصرحتی در معماری  .نیستاز این دوران دیگر اثری از ایران بعد 

شوند خارجی هستند و کسانی که رئیس دانشکده میدر این دوران  ساخته شد اولین دانشکده در کوچه مروی و شد 1317حالا وقتی سال 



 ند.هستند استادشان خارجی هستتحصیل کرده ایران یا اگر  های خارجی هستند،یا دانشکده هاآموخته همان دانشکده آیند یا دانشکه می هابعدی

رئیس ر اتاق د استجالب  م فرانسه را جلو بریم یا ایتالیا.شود که باید سیستهایی میو بحث و در این میان کنندهمان نقطه نظرها را دنبال می

 آنها بناهایممنوع التصویر هستند ، به جای افرادی که وجود دارد هنرهای زیبا های دانشکدهاست که رئیس یهایزیبا عکسدانشکده هنرهای 

وند و شاندازی می. پس در آموزش دانشگاه هنرهای زیبا، دانشکده ملی و دانشکده علم و صنعت راهاستبناهایی که بسیار ماندگار  .وجود دارد

 ییوهبه شپروژهش  شود که بازو دیده می ارتباطی که با هم دارند بسیار مفید بوده است. در آن زمان و دوران به هر حال آمدیم و دانشگاهی شدیم

 است. پژوهش کمی کاربردی بوده نیست و  یامروز

ها ر دانشگاهمسئله آموزش د کرد.با آن سیستم کار می و فرانسه بود بوزارها براساس سیستم دانشگاه اصولاً آموزش در دانشگاه دکتر آیوازیان:

است. حتی  هرضانعمها درباره ایران نوشتند به نظر من که شروع شده بود البته قبل از شروع بحث عقیده شخصی من است که چیزهایی که خارجی

ها بسیار بود به دلیل اینکه ما یکی از استادان دمشق را دعوت کردیم و یک سری اطلاعاتی که به ما داد در این زمینه با اشتباه هم درون نوشته

اد به سه پایه دفرانسه درس می بوزارسیستمی که در دانشگاه ولی  .هوجود داشت یاشتباه بسیار متفاوت بود و متوجه شدیمهای ژان سواژه نوشته

 کند. این سه تا باید یک هماهنگی با هم داشته باشنداستادی که آن را عمل می دیگریشود. یکی سیستم آموزش، یکی نحوه اجرا و تقسیم می

ی کرد خیلی کارایی درست و کاملست کار میرسیستم اگر ددر زمان خودشان یعنی تا وقتی انقلاب فرهنگی در اروپا و کمی هم در ایران باشد 

 .داشت

هایی که شد آموزش و پژوهش هر دو با هم بوده و از یک جنس بوده است. بعد هم نگاهی به اروپا هم بود که ولی صحبت دکتر محمودی:

 . آمد این نگاه در دانشگاه ملی شد آیا آقای دکتر غفاریهای ایرانی گفته میآمد نمونهستون اول اروپایی بود و بعد می

. ولی ا هویت نداشتیمهگویند ما هویتی داشتیم و بعضی وقتها میشبیه این نگاه بود البته بحثی درباره هویت بگوییم که بعضی دکتر غفاری:

. باشدمی امروزه ایرانکنم که ما همیشه هویت داشتیم. الان هم هویت خودمان را داریم. در همه کارها در رانندگی و... این هویت من فکر می

ها هبزرگ شد و نسل امروز بسیار متفاوت است. بچ فعلی گوییم نسل ما طلاق نبوده، خوب آن نسلنسلی که ما بودیم من به دانشجویان امروز می

صبح در کلاس  8نفر بودیم سر ساعت  200شود با آن تکنیک قبل کار کرد. ما سر کلاس ریاضی در زمان خودمان که حدود و نمیعوض شدند 

کردند یماند و همه سعی مرسید بیرون کلاس میداند و اگر کسی دیرتر میراه نمی شد و دیگر دانجشویان راحاضر بودیم و راس ساعت در قفل می

 کنند موضوع دیگر اینکه امروزه دانشجویان خیلی زودست و دانشجویان به راحتی رفت و آمد میلی حالا اینطور نیست در باز او سر وقت بیایند

روابط استادها با دانشجویان بسیار خوب بود در نتیجه چیزی که در دانشکده  معنایی نداشت. شوند در حالی که زمان ما خستگی اصلاًخسته می

رفتند و گتر بود و در قدیم استادها بسیار سخت میتر بود و بزرگتر بود. دانشگاه معماری کمی هنریتر و علمیافتاد یک کمی فنیملی اتفاق می

نها رها آ رفتند دقیقاً نصفکردند و میشد که بعضی از دانشجویان رشته را رها میداند. بعضی اوقات آنقدر سخت گرفته میبه راحتی نمره نمی

 وجود دارد. هم های معماریزمان قدیم اصلاً مجله وجود نداشت الان انواع مجله ،را درس و دانشگاهکردند 

ها بالایی لشدیم از سامتوجه نمی را وقتی چیزی ،ها در یک آتیله بودیمدر زمان ما عمودی بود یعنی ما با سال بالاییسیستم  دکتر آیوازیان:

د در تماس که در ایران نیستن مهای خودبینند. من هنوز با سال بالاییافقی شده و دانشجویان همدیگر را نمی هاگرفتیم. ولی الان آتیلهکمک می

انیم خواهد که بتودانشجویان امروزی چنین چیزیی وجود ندارد و این خودش یک آموزشی میبین در حالی که  .پرسمهستم و از آنها چیزهایی می

 اط برقرار کنیم.بالایی و پایینی ارتب با سال

ارغ گفتند فتر بودند من یادم هست میها اجراییتر بود از نظر دکتر غفاری شهید بهشتیبه نظر من هنرهای زیبا هنری دکتر محمودی:

کاغذ سفید ا یک هبه دیوار بچسباند ولی بلد نیستند حرف بزنند، ولی شهید بهشتی توانند یک شیت بسیار زیبا راالتحصیلان هنرهای زیبا می

عنی یک ی توانند حرف بزنند و نه طراحی کنند.توانند اجرا کنند ولی نه میها میکنند، علم و صنعتیچسباند به دیوار و دو ساعت صحبت میمی

خوب بوده یا  اینآیا  آمدند بیرون بوزارد و از آن حالت تر شوسعی شد اجرایی است هویتی این سه با هم داشتند. سومین دانشگاه که علم و صنعت

 .شودمیدانشکده  25تا  20سه تا دانشکده یکدفعه  60نه. خروجی آنها چطور شدند و بعد وقتی جلوتر بیایم در اواخر دهه 

 کردند.ند خوب کار میدزمی همشاور دفتر دانشگاه ملی، علم صنعت و دانشگاه تهران با هم فارغ التحصیل همان موقع اگر یک دکتر آیوازیان:

بلد ا ردانم چه شد که تبدیل شد به دانشگاه کسانی که خیلی خوب فن و تکنسین د و نمیکرعلم و صنعت اول معمار تربیت می غفاری:دکتر 

 ه بسیارپر کنیم. متاسفانه در کشور ما این اشتباتوانستیم می راکه بین مهندس و کارگر اجرا هست  کاش همینطور مانده بود و این خلاء . ایهستند

م. از یک سازیشود که مهندس نیستند و اشتباه زیاد است در بناهای که ما میها به دست بنا و یا معمارهای ساخته میشود که ساختماندیده می

تا دانشکده  850کنم که الان حدود من همیشه سوال می .شوداین خلائ بسیار دیده می ساختمان مسکونی کوچک تا کارهای بزرگ و تاریخی



ا شود. مفارغ التحصیل می یدانشجو رشته معماری دارد و شما ببینید در سال چقدر دانشجوی معمار 50ری داریم و فرض کنیم هر دانشکده معما

های مختلف، پس چرا معماری ما اینقدر ضعیف است. این همه دانشگاه معماری زدیم ولی هزار فارغ التحصیل داریم از دانشگاه 40حدوداً سالی 

 کنند با کلی مشکل.سازند و بساز و فروشی میهایشان را خودشان میری از مناطق و روستاها اکثر مردم خانهدر بسیا

نفر بسیار خوب و عالی بودند ولی  6تا از این  3و حتماً شدند نفر فارغ التحصیل می 6یا  5فرق این است که در زمان ما شاید  دکتر آیوازیان:

 شوند و به زور بتوانی سه تا خوب پیدا کنید.در سال فارغ التحصیل می الان متاسفانه چند هزار نفر

ز انقلاب ایی که تا قبل اباشد. در این بازهکنیم تا زمان انقلاب فرهنگی میای که صحبت میکنم در مرحلهمن فکر می مهندس ناصرنصیر:

ن به او شگاه تهراسیس دانأار به ایران و سپرده شدن تدن آندره گدکه با آم فرهنگی است سرنوشت آموزش معماری در کشور اینگونه رقم خورد.

توانست این سرنوشت طوری دیگری رقم بخوره و اتفاق بیفتد. کما اینکه های ایران ملاک عمل قرار گرفت. میدر دانشگاه بوزاردر واقع مکتب 

شمسی را  40رفتن، باز تا قبل از انقلاب فرهنگی ما ماجرای اواخر دهه ها مبنا قرار گرفت و مسیر دیگری را در عراق مکتب باهاس در همان سال

 واافتد در دانشگاه تهران و فارغ التحصیلان ایتالیا به نوعی سکان داری دانشکده را از سیحون و تیم استادهایی که داریم. که شیفتی که اتفاق می

لم صنعت ها را و جایگاه دانشگاه ملی و عو ماجرای ایتالیاییزار ب ا باید ببینیم، ماجرایبنابراین به نظر من این دو جریان ر گیرند.کردند میکار می

ی داشته در تجربه های مثبتبرای ایران چه بوده است. چه جنبه گدار ببینیم میراث ها ببینیم تا برسیم به مسئله انقلاب فرهنگی.را هم در این جریان

های مثبت بسیار درخشان بوده است، در واقع اولین . خوب جنبهابل نقدی را ممکن است داشته باشدق هایآموزش معماری در ایران و چه جنبه

یی اایی معماری است و با یک استانداردها و آرشیتیک را به عنوان یک دانش آموخته حرفهسیستم آموزش ایران و با یک روش آموزشی و حرفه

ل پیش از آنکه مفهوم آموزش به شک های دیگر آشنا هست.کسی که با مبنای هنر با تاریخ و جنبه کند.معماری در فراز خاصی در جامعه مطرح می

ای هها بسیار کار شده و قدرت تشخیص زیباشناسه دارد و خیلی جنبهکلامی که امروز خیلی رایج شده وجود داشته باشد. کسی از روی مهارت

فرمودند که در واقع شیمی برای انتقال تجربه نسل به نسل تعریف شده و... اتقافی که شاید دیگر. همان سیستم عمومی که آقای دکتر آیوازیان 

ا نقدهایی ها از دست رفته باشد. اگر چه آنهشوند بخشی از این کیفیتدر ایران و در دانشگاه تهران مستقر می هابه بعد که ایتالیایی 40در اواخر دهه 

تحت تأثیر یک جریان جهانی شکل گرفته، جریان انقلاب دانشجویی در اروپا که باعث مطرح شدن و  که یو آن اتفاق بوزارداشتند به سیستم 

یستم خالی بود و بنابراین س بوزارهای نظری که شاید در سیستم . بحثندشود. که مسائل اجتماعی چگونه دیده شوترویج رشته شهرسازی می

ر کمت بوزارارد کرد که شاید در سیستم آموزش های نظری و کلامی را وآموزش معماری کرد. بحثها مباحثی را مطرح کردند و وارد ایتالیایی

 شیدندکشد که فارغ التحصیلان بازار خیلی خوب خط میآمد. همین که بحث میآمد. بیشتر فرصت پرورش مهارت پیش میفرصت آنها پیش می

ه با یک زدند بلکد نبودن راجب کار حرف بزنند، چون استادها هم راجب کارها حرف نمیو کارشناسان ارزش زیباشناسی جذابی داشت. ولی شاید بل

نیست  بوزارستم ها که در سیهای در سیستم آموزش ایتالیاییکردند. مسئله پرورش معمار بود پس کیفیتکردند و یا تأیید میانتقادی فقط رد می

های ایی دارد. مثلاً ما در سالهای قابل ملاحظهکمیت گروه ایتالیان در دانشگاه تهران هم باز جنبهاما نقد همان دوره کوتاه حا شده بود اتفاق افتاد.

شود که فقط یک رساله و بدون نقشه، ای دفاع میهای معماری وجود ندارد. یعنی پروژهرسیم که دیگه پروژههایی میاواخر قبل از انقلاب به سال

شود. که بالاخره محصول معماری چه قرار است باشد. آیا معماری یک شود و معماری به نظر من گم میروی می در واقع در این جنبه کلامی زیاد

های معماری تجدید نظرها که در دانشگاه آید آموزشهایی است که به نظر میکار زیبا شناسانه است. آیا معماری کار اجتماعی است اینها پرسش

دهد در صدد ترسیم این اشکالات بوده باشد. به این ترتیب از این زوایا شاید بتوانیم مسئله آموزش را در این ملی و سپس در علم و صنعت رخ می

 و ایتالیایی نگاه کنیم. بوزاربرهه دو 

ه ک سال آخرش را دیدم بقیه را همیشه شنیدم، زمانی 20است فقط  1397تا امروز  1317سال از سال  80من هم از این  دکتر شاهچراغی:

ما که  1376و از بیرون ببینیم. کند و تا زمانی که ازش فاصله بگیریم از آن موضوع خیلی فرق می اصلما در جریان موضوع مسئله هستیم در 

خیلی زیاد  ،آوردیم و رشته ریاضی فشارهای کنکور را میخواندیم بهترین رتبهوارد دانشگاه آزاد شدیم جزء کسانی بودیم که باید خیلی درس می

من  در دانشگاه سراسری قبول شدم ولی ترجیح های مهندسی و فنی رابود که نهایتاً بتوانیم در تهران بمانیم. خود من جزء کسانی بودم که رشته

اق جالب ی. اتفزیاد بود و فرصت شغلی بسیار برای معمار های بعد از جنگ بود ساخت و سازسالرشته معماری بود. خیلی معماری برایم مهم بود. 

ر با ااین بود که به خاطر مسئله انقلاب فرهنگی خیلی از اساتید از دانشگاه سراسری در حقیقت جذب شده بودند به دانشگاه آزاد بسیار قوی، بسی

س پیوسته فرصت اناینکه مثل این بود که یک سری مدرسه خصوصی به وجود بیاد برای معماری فوق لیسشد. برای و دیگه بهتر از این نمی هانگیز

و ما هم  دشدیده می ی روی کار آمدن کامپیوترهاهاولین جرق کنیم.افتاد که امروز بهش نگاه میبه اندازه کافی و منتها یک اتفاق دیگه داشت می

نه تنها  هنگیانقلاب فر کرد. بعد ازور شدیم کامپیوتر یاد بگیریم و همین فرصت شغلی در دفاتر ایجاد میبزود مجخیلی راپیت کار کردیم ولی 



ری یک و در مورد حرفه معما افتاد هم افتد و اتفاقاتی در رشته معماریها هم میافتد اتفاقاتی در دانشگاهشود و در ایران مییک اتفاقاتی شروع می

م چقدر بینیکنیم میمان امروز که نگاه میافتاد. ما هم زها داریم. یعنی از زمانی که انقلاب در ایران اتفاق میسری تحولات جهانی هم همان موقع

ها و هنداشت، چقدر مجل دافتد، ولی ما در داخل ایران هستیم هنوز مسئله ارتباطات مثل امروز قوی نیست. اینترنتی وجواتفاقات مهم در جهان می

سال پیش در مورد یک سری پایان  10تقریباً روند. آن زمان تحقیقی انجام شد که کتاب در کشور ما محدود بود و همه دارند یک راه را می

و معماری دانشگاه آزاد. به هر حال هر دانشگاه چند  هنر د بهشتی و علم و صنعت و مشخصاًدر دانشگاه تهران و شهی 70.  60هایی در دهه نامه

 تا سوپرستار معماری داشت. 

نکه شناختند. به دلیل ایبیشتر و اکثر معماران بزرگ جهان را میشود و دانشجویان ایی که الگو دیگری است تجربه میهنوز یک مسئله

ها و اتفاقات سریع و کمی و ها استاد هستند. من منظورم این است که نسل ما از دو دهه قبل هم در یک سری جریانمعمارهای خوب در دانشگاه

 این مسئله ورود کامپیوتر به دنیای معماری د دنیا اتفاق افتاد.های در خود ماهیت معماری در خوم شیفتیهم یک سری پارادا ،کیفی قرار گرفت

ه یسانس که تبدیل شد بیعنی این داستان فوق ل ،ها. حالا این در ایران هم زمان شد با تغییر سیستماست هدکردنیا تحولاتی ایجاد در هر جای 

ها فقط ای شود اینتعریف شد. قبل از اینکه هرگونه فکر و مطالعه های مختلف هر روزلیسانس جدا شد در معماری و بعد گرایش لیسانس و فوق

نکه . برای ایتغییر کرده است های زیادی در این ده سال گذشته داشتیم و از طرف دیگر ماهیت خود معماری در دنیاما بحرانشد. ابلاغ و اجرا می

لا و... های بسیار بادارد شهریه یی زیادخواد، ولی دروس عملات زیادی نمیها بسیار پردرآمد هست، برای اینکه امکانرشته معماری برای دانشگاه

اران اخیر های زیادی در این بمبما بحرانبرای معماری نیافتاده باشد در این ده سال گذشته اتفاقی نبوده که  کنی اصلاًبه نظر من وقتی فکر می

ه درست و معماری و معمار وجود دارد.شجنسجام اطلاعات، بمباران تصویر، در ذهن دانداشتیم و از طرف دیگر ماهیت خود معماری در دنیا تغییر ا

 توانیم قالب بگیریم تحت عنوانرشته معماری میان دانش و چند دانش پویایی است که نیاز دارد حرکت کند و از یک طرف این حرکت را نمی

 راارد واقعاَ همانطور که گفته شد ما چاست که درونش تهدید دارد. فرصت هم دعنانوین درسی و درحقیقت انجام دهیم. بنابراین وضعیت عجیبی 

رده ککنیم. آیا همه این وضعیت و مشکلات را معماری باید حل میبا این وضعیت زندگی می همچنینو  این همه فارغ التحصیل معماری داریم

آیا آموزش فقط سرکلاس درس ممکن بوده است، بدون افتاد. ش اتفاق میکه نتوانسته انجام دهد؟ آیا همه این مشکلات را باید در بخش آموز

 دانیم امکان ندارد. یعنی واقعاً در مورد معماری اینطوری است امکان ندارد بدون عمل یا گرفتن و جلو رفتن را تجربه کرد.ایی که میتجربه حرفه

هایی پیدا شد برای اینکه همیشه برای ما اون مطرح کردید یعنی یک سرنخ 1317ایی که از ابتدا صحبت شما با سوال هوشمندانه قبل از همسئله

و  ها خارجی بودهبندی کردند و به ما الگو دادند. استادهای ما در بعضی زمانگرفتند. برای ما معماریمان را خواندن و دستهها تصمیم میطرفی

 های خارجی ابتدا ترسیم کردیم.ها خارجی بودند و ستونکتاب

سردبیر مجله آرچیک رایجی کرد یک خانمی هستند به  2012دهیم از سال الان هم در آموزش و حرفه هنوز داریم همان کار را انجام می

ها هان امروز تیمدانیم جه بدهید، ما میخواهید به فرد جایزسازی کنید. تا کی میخواهید سوپراستار ند که شما تا کی میگرفتجایزه پرستی ایراد می

 شود و این انتقاد با اینکه نادیده گرفته شد ولی اثر گذاشت.ها مدیریت میروند جلو و کارها توسط تیمهستند که دارند می

یک فرد جهان سومی جزء داورها سال پیش یک رساله دکترا بود در شهر نانسی من هم به عنوان  4من یاد این اتفاق افتادم  دکتر محمودی:

ها شد جالب است این چشم ونجا بودم موقعی که رساله ارائه شد و سوالآمن هم  ،های روشنمو با رفتم همه چشم آبی ودعوت کردند. وقتی 

ها را کردم بعد آنها دیدند درسته از لحاظ چهره متفاوت هستم ولی همان صحبت کنید. من سوال شماخواستند منو له کنند گفتند اول ها میآبی

تر ن همگی صمیمیدردر ناهار خو اهار بخوریم همگی.د با هم نذهن آنها بود. به هر حال جلسه دفاع تمام شد و قرار شهایی را زدم که در حرف

که آمدن  مداشت که راهنما بود گفت من دانشجوی ایرانیها تر شد و فاصله جهان سوم و اول قطع شد. یکی از خانمها بسیار نزدیکبودیم صحبت

د با اون معماری شگفته می ها این شکلی هست.گفت طرحم انگار تف کردند میزندیو کیفیت عالی ولی وقتی ورق میبا یک مجلد بسیار زیبا 

 غنی شما چرا امروزه کارهای جدید شما اینقدر ضعیف است.

ها ن طرفیدلیل اینکه او رسد ما دنیا را هم به هم ریختیم یعنی مسئله نیست که فقط در ایران اینطور هست بهبه نظر می دکتر شاهچراغی:

 شود از ایران است در بعضی از کشورها. ها انجام میدرصد از کارهایی که در دانشگاه 99پرسند ایران چه خبر است که می

های اهساله در دانشگ 50سال کجا رفته ما استاد  20سال این  40سال است یا زیر  60چرا استادهای دانشگاه یا سن آنها بالای  دکتر محمودی:

 معماری نداریم و در هیچ دانشگاهی نیست.

 شاید نسل خیلی فروتنی بودند. دکتر شاهچراغی:

سال در هیچ دانشگاهی وجود ندارد استاد در حالی که در دانشگاه فنی وجود دارد ولی  60تا  40واقعاً چه اتفاقی افتاده بین  دکتر محمودی:



 ندارد.سال استادی وجود  20 در این در رشته معماری

نها ماشینی ها را ایها و هم رشتهها است. همه دانشگاهشاید دلایل بسیار وجود داشته باشد یکی قوانین تحمیلی به دانشگاه دکتر شاهچراعی:

ه ها بسازمانها و شود از طرف وزارتخانهرسید در این دو دهه یک قوانین تحمیل میگذارند. به نظر میبینند برای همه یک جور قانون میمی

خواهند که خود به خود نسل هر چند دارای مهارت را خواهند یک سری معیارهایی را میها برای اداره کردن که یک فاکتورهایی را میدانشگاه

 زد.کنار می

های مختلف ارند در سنساله د 50و  45رشته معماری اینطوری است و شما بروید در دانشکده ادبیات یا فنی استادهای فقط در  دکتر محمودی:

 کنند.تدریس می

یی آنقدر ادر دانشکده پر شد و اینها دیگه افراد را برای استادی ترتیب نکردند به دلیل اینکه در یک برهه ردلیل این است که کا دکتر غفاری:

ست. بود که آن نسل انجام داده ا  شده و این اشتباه شویم و این یک خلاءاستاد داشتند که در یک تایمی رها کردند. حالا ما داریم بازنشسته می

 . ایمبرخورد کردهالان به این بحران ولی خوردیم. نمی بر کردیم به مشکلب میآوردیم و تربیکه ما با یک نیروها را میاگر 

ام ایران که سه زشی برساند که در تمزمانی که انقلاب فرهنگی شد انقلاب فرهنگی برای اینکه حسن نییتش را به سیستم آمو دکتر آیوازیان:

ا ههایی را بدهیم و بعدها جدا شد و دانشگاهدانشگاه بود به من و دکتر دیبا ماموریت دادند که به مدت سه ترم موازی هم در هر سه دانشگاه درس

آنها هم برای خودشان که دانشگاه آزاد شکل گرفت  70ایی را انتخاب کردند و رفتن جلو، وقتی جلوتر آمدیم در سال هر کدام برای خودشان شیوه

لی و کنند.های با تجربه در جهان پایه تدریس میی که قدیم ایجاد شده بود استفاده نکردند. الان استادیهاکارهایی را انجام دادند و از روش

لو بدون روند جهایی که فقط میروند که اشتباه است. استاد با تجربه باید دانشجو را از پایه بار بیاورد نه اینکه جوانا میهای راستادهای ما راه

 های فنی اینطور نیست.های معماری و در دانشگاههای امروز بسیار افت کرده و فقط اینها در دانشگاهاینکه چیزی فرا گیرند. دانشگاه

ایی نها دانشکده. ترا تدریس کنیمگویند ما در کارشناسی باشیم و سال پایین در دانشگاه فنی استادان با تجربه و قدیمی می دکتر محمودی:

تر را درس ایینهای پسالو همه استادهای قدیمی  شان را  اینجا گذرانده باشندها باید کارشناسیگوید فنیکه پاش ایستاده دانشکده فنی است می

 خواهد ارشد دکتر بگذارند.جاهای دیگر میبدهند. 

تواند دلایل مختلف داشته باشد، کم است چیست؟ چون من به این موضوع دقت نکرده بودم می 60تا  40این رِنج سالی  مهندس ناصرنصیر:

ه ای وجود داشتبه قدری رونق حرفهتوانستند وارد دانشگاه بشوند هستند در مقطعی که می 50شاید یک دلیلش این باشه اون نسلی که امروز دهه 

ای ندارند به جزء اینکه یک سری وارد سیستم آموزش ها چارههای دیگر شدند و امروز که این رکود به وجود آمده جوانکه اکثراً جذب فعالیت

 تواند باشد.شوند شاید یکی از دلایلی هم این می

شود به پانزده تا دانشکده و پانزده تا آن سه دانشگاه تبدیل می 70مرتبه اواخر تا الان یعنی یک  70در قسمت دوم و دهه دکتر محمودی: 

تا دانشگاه معماری و شاید بیشتر رسیده. به  800کنیم سال به سال بیشتر شد و الان بالا من شخصه خوشحال شدم بعد وقتی مروری می .شودمی

ولوژی، هایی مثل منظر، انرژی و تکنو گرایش و ناپیوسته پیوسته ارشد مثل سی وکارشنا هایتب به جان گرایش نظر من آن تب خوابیده و الان

مرمت و... من اعتقاد دارم الان دوباره یک موجی شده که ما یک گرایش جدیدتر بزنیم. یعنی من که رفتم در جای دیگری دکترا گرفتم دوست 

ده و وقتی ارشد بهش جسبیمارک شوند بعد این که وقتی فارغ التحصیل میرده دارم با موضوع تزم یک گرایش راه بیندازم. حالا دانشجو گناهی ک

گوییم نه شما متخصص مسکن هستی، تو متخخصص تجاری هستی. منظورم رساله نیست، گرایش تجاری، گریایش آید در دفتر من میمی

 به بعد چه اتفاقی افتاد. 70اگر جلوتر بیاییم و برسیم به دهه  حالا، رویما این شکلی شده است. داریم به کدام سمت میهداقالان مص. و... درمانی،

عماری م یانخورد حالا فقط بیاییم به سمت معماری و دانشجوهایی که به نسل جوان داره میدر کنار تمام مسائل و ضربه دکتر شاهچراغی:

ه و آن این است ک ماندکنار همه اینها یک چیز مهم داره جا می در .خوردنمیها از سیستم آموزش معماری فقط این ضربه بینیم که به آنهاو می

 بگیرند. یا ممکن است خارج از دانشگاه دممکن است حالا دیتل را در دفتر یاد بگیرند یا طراحی را یک معمار بزرگ سر راهشان قرار بگیرد و یا

چیزی  ولی وجود دارد بروند و برحسب علاقه جلو ببرند.که عماری های متلاش کنند و یاد بگیرند. یا ممکن است در مدارس خصوصی و موسسه

حداقل نسل ما در کلاس کنار معماری، معماری بنا و ساختمان از اساتید زندگی را  اری اندیشی و تفکر معماری است یعنیماند و آن معمجا می

انست وتگرفت حتی در یک تخصص و رشته میتفکر معماری را میگرفتند. یعنی اینکه معماری ساختارها مختلفی که معماری که هم کمی یاد می

 های غیر هنری.های هنری و چه رشتهل به وجود بیاورد. چه رشتهتحو

نند کهایی که دانشجویان میو دل دماند، حتی درآوردن ولی دانشجوی امروز از اینها جا میساختار جدید به وجود  سیاستخیلی از معمارها در 

ن د خودتایما ایده معماری را خوب گرفته باشگوییم اگر ششود و همیشه میکنند. از اینکه حق و حقوق آنها چقدر خورده میبت میحصاز بیکاری 



شد و در  بود که گفته ییاکنید. بحث اندیشه معماری و تفکر معماری هم متاسفانه از دست رفته، البته اینها تهدیدهاز اول شغلی را معماری می

فا کنند و بسیاری از آنها شکوها هم هست. یعنی اینکه آنهایی که نگاه جدید دارند و جوهره خود دانشجو وقتی قوی است کار میتکنارش فرص

بسیار اندک  تعدادشان روند کهکنند یا جلو میهایی که خودشان تجربه میکردیم بلکه با روشبینی میهایی که ما پیششوند. نه به آن روشمی

یاد ها بسیار زشود و این آسیبی جوان دارد سرکوب میژیک انرکه به وجود آمد در دهه اخیر و دلایلش خیلی زیاد بود است  بحرانیاین  است. 

 است.

، 64، 62تر اکثراً معمار شدند یعنی دانشجویان بودند حال دو سال بالاتر و پایین 64در زمان ما اکثر کسانی که در سال  مهندس ناصیرنصیر:

 35را ارائه بدهیم ما یک بازه  شده بندیش طبقهزارگآمده بودند و حتی از نظر اخلاقی هم بسیار به هم نزدیک بودیم. اگر بخواهیم یک  58، 57

 باشد.می 97تا امروز که سال  62ود تا سال شساله را باهاش مواجه هستیم. یعنی از انقلاب فرهنگی از اولین سالی که دانشگاه باز می

است. انقلاب  69یا  68شود. اما اولین مقطع که رشته معماری را وارد کرد دایر می 63و  62که دانشگاه آزاد حدود سال ساله  35در این بازه 

راه باشد با بازبینی برنامه آموزش عالی هممی فرهنگی که اسم الانریزی مجدد نظام آموزشی عالی توسط شورای عالی انقلاب فرهنگی با برنامه

ا مطرح ههای که در آن سالهای انقلابی نظام جدید و ایدهافتد این بازنگری تحت تأثیر شرایط انقلاب و آرمانتا اتفاق می 2بود و در این بازنگری 

ر شود، اتفاق دوم دروس تخصصی هم تحت تأثیتزریق میند ردر این زمان دروسی که ربطی به معماری ندا ه. یک اتفاق اینکگیرداست شکل می

د آموزش خواههای بعدی پس از انقلاب فرهنگی میدر ریتم تربیت نسلگیرد. این دو مسئله این رویکرد سیاسی و مذهبی و اجتماعی قرار می

ردند و جای اینها را گها دیگر برنمیشوند و بعضیارج میگذارد. مسئله دیگر با وقوع انقلاب بسیاری از استادان ایرانی از کشور خببیند و تأثیر می

یم اند و طوری که وقتی دانشجو شدگیرند که بسیار جوان هستند و از بدنه سیاسی و مذهبی سیستم جدید برآمدههای جدید میبه نوعی معلم

دهایی بهش نق را داشتیم و امروزه بوزاررویکرد ا قبل از انقلاب شود که اگر مها سبب میاستادهای ما فاصله سنی بسیار کمی با ما داشتند. این اتفاق

در واقع . نداشت وجود ها بشماریمگذاری کنیم و ویژگیبندی کنیم و نامرا داریم در واقع در این مقطع بدی خیلی سبک مشخصی که بتوانیم طبقه

دانشگاه آزاد رشته  68رسیده باشد باهاش مواجه نیستیم. در سال و امروز به محصولی د داشته باشیک رویکرد سیستمی که آموزش معماری 

نفر ظرفیت  180فقط سه دانشکده علم و صنعت، ملی و تهران رشته معماری دارند فقط  دهمکه من کنکور می 64کند سال معماری را دایر می

آزاد تهران مرکز دکتر دیبا، دکتر ساعد سمیعی، مرحوم میر  کنند و در دانشگاهجذب آن سال است و بهترین استادها را از رشته معماری جذب می

های فوق در دهه اول دانشگاه آزاد تهران مرکز دانش آموخته میران و.... نسل اول استادانی هستند که در دانشگاه تهران مرکز فعال هستند.

اولین فاجعه رخ  79ها کیفیت لازم را داشتند سال داشتیم و هنوز دانشگاهما یک دهه نسبتاً زنده و فعال  79تا  69شوند از سال ایی تربیت میالعاده

هد، طوری ددهد تبدیل رشته معماری از مقطع فوق لیسانس پیوسته به مقطع لیسانس. این اتفاق تنزل کیفی فوق العاده شدیدی را نشان میمی

 6د که آینآیند برای اینکه با معماری زندگی کنند. میبینیم چون اینها مییک کارکتر را می 78و  77،  76،  75، 74که من با دانشجویان ورودی 

 بینند.بیند و معماری را هویت شخضی خود میسال همراه معماری باشند. خودش را یک آرشیتیک می

سرهم  را یعنی سریع سال سوم دنبال کنکور فوق لیسانس هستند دروس سال آخر یهاشود بچهبه کلی کاراتر عوض می 79های ورودی بچه

ایی دارنند نه روحیه دانشجویی. بنابراین اولین اتفاق اینجا رخ کنند نگران کنکور هستند روحیه مدرسهمیکنند و پایان نامه را فوری جمع بندی می

هایی را شاهد نیستیم. اگر تا امروز دیگه اتفاق 89هنوز امید وجود دارد برای اینکه هنوز فضای دانشگاهی ملموس است  89تا  79از سال  دهد.می

های تخصصی نیست. الان که بدون کنکور در حال حاضر کنکور معماری لزوماً متکی به آزمونمشکلات وضع موجود را نحوه پذیریش در کنکور، 

رمت دیگر تعریف شده. مقطع رشته تحصیلی امروز مقطع رشته معماری لیسانس است و بعد فوق لیسانس پیوسته، که در یک زمان کوتاه و هزار ف

مورد بعدی  نشانند.های معماری میها کنار بچهمسئله فوق لیسانس از لیسانس نامرتبط و اینکه این بچه قرار هست یک سری واحد پاس کنند.

دانشکده به خاطر  800های زیادی داریم بالا ها است ما دانشگاهاست که بحث مفصلی دارد. مسئله همسانی رویکرد دانشگاهمحتوای سیلابس 

ضوابط اداری و ابلاغی همشان موظف هستند یک چارچوب را اعمال کنند که ما از نظر تنوع آموزش و تنوع تجربه تنوع رویکرد و دیدگاه و 

که سواد م کنیمکانی نداشته باشیم. مسئله چشم انداز مشکلات حرفه است و در نهایت ما داریم گروهی را تربیت میهای آموزشی در واقع اسبک

تمام  و... های بنیادی دارنددر فراگیری آموزش ضعف و ایی ندارندو دانش کافی ندارند. دانش فنی ساخت ندارند، تجربه مفید و موثر برای کار حرفه

به سامان اقتصادی را داریم که باعث رکود حرفه شدیم. این مسئله در انگیزه و  این مشکلات در دورن مسئله آموزش معماری نیست. ما شرایط نا

 واند.خداند برای چه معماری میو رشته معماری تأثیر عمیق دارد. دانشجوی امروز بی انگیزه و بی اشتیاق است، بی علاقه است چون نمی محتوا

کنیم که اعتقاد سیستمی به مسائل تخصصی وجود ندارد. جایگاه تحصیل کرده، جایگاه استاد، جایگاه دانش آموخته و... در کشوری زندگی می

ن پول اینها بر لاازار و صاحبان سرمایه حاصل از دلاکنیم که بتحصیل و فضلیت جایگاه مناسبی در کشور ما نیست. در کشوری زندگی میجایگاه 



فضیلت ارجعیت دارد. در سیستم فرهنگ اصلی و ملی ما در مدیریت کلام و در مدیریت ملی اینها ارجعیت دارند و تخصص در جایگاه خودش 

ق نیست. پس در واقع مسئله ما در سطح جامعه نیست در سطح مدیریت کلام اعتماد قلبی و راسخ به مسئله تخصص و دانشگاه و آموزش و اخلا

ا نایی بوجود ندارد. مسئله بعد ناآشنایی همگانی جامعه با معماری است. از جامعه عام تا جامعه تحصیل کرده از بازار تا مدیران در جامعه ما آش

 شود آموزش معماری هم ضربه ببیند.مفهوم معماری و رشته معماری وجود ندارد. این موجب می

همین های خارجی و اعزام کنیم به خارج که چرا ما پولمان را بدهم به دانشگاه 60أسیس شد در دهه از زمانی که دانشگاه آزاد با این روش ت

که  روبروی هستیم دانشگاه، استاد و دانشجو اشتباه بود و در نهایت با یک مثلثکه این یک  کنیم و پول مملکت در داخل صرف شود.میجا دایر 

خواهد و دانشجو مدارک و این وسط استاد به نظر من مزاحم است که فقط باید به هستند. دانشگاه شهریه می شدن بسیار در حال حاضر ضعیف

 شرایط دانشگاه و دانشجو جلو برود.

ایی ژاپن های راهنممن در کتاب ،یدآآید دانشگاه با صفر می: این رشته معماری در دبیرستان ما وجود ندارد یعنی کسی که میدکتر محمودی

د آیند در دانشگاه اون حرف اول را استادیدم خانه آبشار گذاشته شده است. در حالی که ما در ایران اصلاً چنین چیزی نداریم. بنابراین وقتی می

بود بعضی  رداریبکه دانشجویان مختلفی را داشتیم که رشته گرافیک، نقشهکه فقدان استاد را داریم و به نظر من از پیوسته که ناپیوسته  زنه.می

برداری بود و رشته بسیار خوبی است برای خودش و در کشور دیگری برنامه شهری خوانده و بعد از اینها استاد هم شدند. فردی که رشته او نقشه

اری درس مدکترا گرفته و آمده استاد شهرسازی شده. مایل نیست دانشجوی معماری پیش او بیایید یا کسانی که رشته گرافیک مدرک گرفتند و مع

 دهند.می

دهد که او هم رشته دیگری آمده یعنی لیسانس مکانیک آمده فوق لیسانی معماری و بعد به نظر من به کسی درس می دکتر شاهچراغی:

 سرکلاس دکترا معماری دارد.

همگی مثل هم بودند ولی الان  70 خیلی بالا رفته. یعنی در دههها اتفاق افتاده یکی اینکه سرعت تغییر چند تغییر هم در بچه دکتر غفاری:

وق نسل امروز بسیار متفاوت است و این لیسانس و ف سال یک نسل هستند و کاملاً متفاوت شدند، بسیار متفاوت شدند و اتفاقات مختلف. 2هر 

ها با هم آشنا و آن اینکه بچهشوند مخصوصاً فوق لیسانس یک ضرر بسیاری زده ها با هم آشنا نمیلیسانس یک ضرر بسیاری زده و آن اینکه بچه

با تجربه را پایین بگذارند مدتی سعی کند دانشجو را به حالت آماده در  داستاسال است. یعنی اگر همان  2شوند مخصوصاً فوق لیسانس که نمی

 بیاورد و از کنکور و تست دور باشند. به دلیل قدرت تفکر را ما آموزش ندارده بودیم.

تر هستند ولی بینش آنها بسیار ضعیف تر است. یعنی عقل کمتر شده یعنی تعادل بین عقل و هوش نامتفاوت با هوشها در نسل جدید بچه

هد ددهند. یعنی امروز مسکن را درس میها آموزش میها را در دانشکدهدهند و همه درسدلیل دیگر اینکه استادهای ما تخصصی درس نمی شده.

 .کندو فردا تأثیر را تدریس می

تری بود وقتی درس آکادمیک و بینیم اون معماری یک معماری قابل قبولجمله آخر تا وقتی که ما پژوهش و درس آکادمیک نداشتیم می

بینیم نتوانستیم در حد و اندازه کاری انجام بدهیم. مشکل کجاست. باید به این مسائل بیشتر توجه کنیم و سعی کنیم پژوهش را شروع کردیم می

 م.بحث کنی


